
Kandidátem na starostu 
Tuchoměřic je Pavel Cihlář, 
vedení obce se kompletně změní
Výsledky komunálních voleb pořádně zamíchaly v Tuchoměřicích kartami. Skoro dva týdny 
trvala koaliční jednání mezi čtyřmi sdruženími, jejichž členové se dostali do tuchoměřického 
zastupitelstva. Výsledkem je, že Tuchoměřice by měly mít nového starostu i nové místostarosty. 

Kandidátem na starostu je Pavel Cihlář, 
který získal ve volbách nejvíce hlasů 
ze všech kandidátů. O posty místosta-

rostů se  pak budou ucházet Martin Růžič-
ka a  Barbora Boulová. Obecní úřad naopak 
opouští dosavadní starosta Jaroslav Radost-
ný, který v  těchto volbách již nekandido-
val. Detailní výsledky voleb vám p řinášíme 
na straně 2 v tomto zpravodaji.

Tuchoměřické zastupitelstvo má celkem 
9 členů. Koaliční dohodu podepsala v nedě-
li 22. října tři sdružení, která získala po dvou 
zastupitelských mandátech: Všichni jsme Tu-
cho v čele s Martinem Růžičkou, TUCHOMĚ-
ŘÁCI v čele s Barborou Boulovou a PRO TU-
CHOMĚŘICE s  lídrem Miroslavem Rolcem. 
Sdružení 1496 DŮVODŮ Karola Böhma sice 
získalo ve volbách tři zastupitelské mandáty 
a stalo se tak vítězem voleb, ale součástí koa-
liční dohody není. Ve volbách kandidovali ta-
ké Sociální demokraté, ti získali ale jen velmi 
málo hlasů a  v  zastupitelstvu nebudou mít 
žádné zastoupení. 

Cihlář: Chceme se nejprve důkladně 
seznámit s agendou obecního úřadu a začít 
řešit problémy, které nejvíce trápí naše 
občany. Chtěli bychom během měsíce 
sestavit rozpočet na rok 2019 a stanovit si 
plán priorit na celé funkční období. 
Nového starostu a  místostarosty musí zvo-
lit první ustavující zastupitelstvo, které do-
savadní starosta Jaroslav Radostný svolal 
na 5. 11. 2018.

„Rozhodnutí kandidovat v komunálních vol-
bách jsem učinil někdy na  začátku léta. Chtěl 
jsem podpořit skupinu lidí, která je mi svý-
mi názory blízká a kde mám i spoustu skuteč-
ných přátel. Byl jsem na pátém místě kandidát-
ky, bez ambicí stát se  zastupitelem. Výsledky 
voleb mě upřímně zaskočily a  změnily od  zá-
kladů můj život. Cítím obrovskou zodpovědnost 

vůči tuchoměřickým občanům a udělám maxi-
mum, abych jejich důvěru nezklamal,“ říká Pa-
vel Cihlář, který získal ve volbách 263 hlasů, 
a přeskočil tak všechny ostatní kandidáty. Je-
ho prvním místostarostou bude Martin Rů-
žička. „Rád bych touto cestou poděkoval všem 
voličům za  hlasy, které nás zavazují k  odpo-
vědnosti za chod obce. Naše sdružení ctí výsled-
ky voleb a tak bylo přirozené, že jsme podpořili 
na místo starosty toho, kdo dostal nejvíce hlasů. 
A teď do práce. Naším prvním úkolem bude pře-
vzít chod úřadu tak, aby občan negativně nepo-
střehl, že došlo na obecním úřadě ke změně,“ ří-
ká Martin Růžička. Druhou místostarostkou 
bude Barbora Boulová, která stála v čele sdru-
žení TUCHOMĚŘÁCI. „Ve  volebním výsledku 
se  odrazila touha Tuchoměřáků po  zachování 
tradičního rázu vesnice. Po svém nástupu se mu-
sím rychle a podrobně seznámit se všemi nále-
žitostmi fi nancování obce, vrhnu se na přípravu 
vyrovnaného rozpočtu na rok 2019. Již se těším 
na  nové kolegy z  úřadu a  všechny naše obča-
ny, pro které chci být férovým a důvěryhodným 
partnerem,“ říká Barbora Boulová. 

Dva místostarostové místo jednoho
Před čtyřmi lety začínali po  volbách praco-
vat na  úřadě se  starostou Radostným také 

dva místostarostové. Jedním byl Karol Böhm 
a druhým byla Lýdia Csermelyiová. Tu ale za-
stupitelé v průběhu volebního období odvo-
lali a na úřadě zůstal jen místostarosta jeden. 
„Agenda obecního úřadu je čím dál tím obsáh-
lejší, chceme si rozdělit jednotlivé oblasti agen-
dy tak, aby byly blízké naším původním profe-
sím,“ říká budoucí starosta Tuchoměřic Pavel 
Cihlář.

Radostný: Přeji novému zastupitelstvu, 
aby mu elán z voleb dlouho vydržel.
Po třech volebních obdobích a 16 letech prá-
ce pro Tuchoměřice defi nitivně opouští úřad 
dosavadní starosta Jaroslav Radostný „Chtěl 
bych všem poděkovat za opravdu vysokou účast 
ve volbách do obecního zastupitelstva, je vidět, 
že osud obce lidem není lhostejný, protože účast 
ve  volbách byla nadprůměrná. Novým zastu-
pitelům přeji, aby se brzy zorientovali v novém 
složení a aby jim elán z volební kampaně aspoň 
nějaký rok vydržel,“ říká Jaroslav Radostný. 
S ním odchází z úřadu i Karol Böhm, který 
bude dál tuchoměřickým zastupitelem. „Ja-
ko vítězné seskupení jsme iniciovali povolební 
schůzky se všemi uskupeními, které ve volbách 
uspěly. Hledali jsme cestu k  vytvoření funkč-
ní koalice, která by dokázala spolupracovat 
na smysluplném rozvoji obce. Ostatní subjekty 
se ale dohodly na koalici bez nás. Je nám to líto, 
ale přijímáme to jako realitu.

I  přes tuto skutečnost chceme spolupraco-
vat s  ostatními uskupeními, být konstruktiv-
ní opozicí a  spolupracovat všude tam, kde to 
prospěje obci, jejímu rozvoji a bohatšímu živo-
tu všech jejich obyvatel,“ říká dosavadní mís-
tostarosta Karol Böhm. Detailní informace 
o tom, jak se nový starosta a noví místosta-
rostové chopili práce na úřadě, vám přine-
seme v listopadovém čísle Tuchoměřického 
zpravodaje. 

Kateřina Kubalová
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Kandidátní listina
název

Kandidát
příjmení, jméno, tituly

Hlasy
abs.

1496 DŮVODŮ Adam Josef JUDr. LL.M. 187
TUCHOMĚŘÁCI Autrata Pavel 164
1496 DŮVODŮ Böhm Karol Ing. 249
TUCHOMĚŘÁCI Boulová Barbora Bc. 199
PRO TUCHOMEŘICE Brix Aleš 119
TUCHOMĚŘÁCI Cihlář Pavel Ing. Ph.D. 263
TUCHOMĚŘÁCI Císař Aleš 182
Česká str.sociálně demokrat. Csermelyi Jiří Mgr. 27
TUCHOMĚŘÁCI Čadek Jan 142
TUCHOMĚŘÁCI Čermák Jiří 151
1496 DŮVODŮ Dimov Martin MUDr. 185
PRO TUCHOMEŘICE Ernest Michal 143
PRO TUCHOMEŘICE Fojtíková Petra 92
1496 DŮVODŮ Havel Jan Ing. arch. 194
PRO TUCHOMEŘICE Hejra Petr 148
1496 DŮVODŮ Hlaváč Martin Ing. 202
Česká str.sociálně demokrat. Hrebíček Josef 26
Česká str.sociálně demokrat. Hrebíčková Dagmar 24
Česká str.sociálně demokrat. Janát Jan JUDr. 21
Česká str.sociálně demokrat. Karbanová Iveta 18
1496 DŮVODŮ Kašpar Miroslav Ing. 195
Česká str.sociálně demokrat. Kopal Jaroslav 20

Kandidátní listina
název

Kandidát
příjmení, jméno, tituly

Hlasy
abs.

Česká str.sociálně demokrat. Kopalová Marie 20
1496 DŮVODŮ Korda Jan Mgr. 189
TUCHOMĚŘÁCI Kraus Jan 148
Všichni jsme Tucho Kubala Ondřej 236
PRO TUCHOMEŘICE Kynzl František 106
Česká str.sociálně demokrat. Ludická Lenka 31
PRO TUCHOMEŘICE Novák Karel 156
1496 DŮVODŮ Pechanová Renata 171
Všichni jsme Tucho Pochop Martin 157
Všichni jsme Tucho Ptáček Robert MgA. 152
1496 DŮVODŮ Radzová Petra Mgr. 200
PRO TUCHOMEŘICE Rolc Miroslav 164
Všichni jsme Tucho Růžička Martin 237
PRO TUCHOMEŘICE Sedláčková Blanka 81
Všichni jsme Tucho Střelba Václav Mgr. 234
PRO TUCHOMEŘICE Svoboda David 117
Česká str.sociálně demokrat. Šíma Zdeněk 38
TUCHOMĚŘÁCI Škvorová Zuzana 153
TUCHOMĚŘÁCI Valeš Ivan 179
Všichni jsme Tucho Vojtěchovská Lucie 185
Všichni jsme Tucho Vysušil Lukáš 207

Jak jsme volili
5. a 6. října přišlo do tuchoměřické volební místnosti 69, 81 % 

voličů. Z 1027 voličů v seznamu tak obálku do urny vhodilo 
717 lidí. Tuchoměřice se tak mohou pochlubit volební účas-

tí, která je vyšší než celorepublikový průměr, který činí 47,34 %. 
Jak můžete vidět v  grafu, nejvíc hlasů získalo uskupení 

1496  DŮVODŮ a  získalo tak 3 mandáty v  tuchoměřickém za-
stupitelstvu. Druhé bylo uskupení TUCHOMĚŘÁCI, které bude 
mít 2 zastupitele, stejně jako třetí kandidující uskupení Všich-
ni jsme Tucho. Dva zástupce bude mít v  zastupitelstvu rovněž 

uskupení PRO  TUCHOMĚŘICE. Česká strana sociálně demo-
kratická nepřekročila pětiprocentní hranici a  do  zastupitel-
stva se v Tuchoměřicích nedostala. Celkem se o místo zastupi-
tele v Tuchoměřicích ucházelo 43 lidí.  

Kateřina Kubalová 

Co se píše v koaliční dohodě
K oaliční dohoda mezi sdruženími TUCHOMĚŘÁCI, 

Všichni jsme Tucho a  PRO TUCHOMĚŘICE se  naro-
dila o  třetím říjnovém víkendu. Obsahuje mimo ji-

né i  konkrétní oblasti, kterým se  chtějí jako svým prioritám 
tato sdružení na  obecním úřadě věnovat. Níže vám nabízí-
me výběr některých bodů z  koaliční dohody, její celé zně-
ní je dostupné na  webových stránkách jednotlivých sdruže-
ní, tedy na  www.tuchomeraci.cz, www.vsichnijsmetucho.cz 
a protuchomerice.webnode.cz. 
  Dohodnutá prioritní témata a  principy: rozšíření mateřské 

školy, rekonstrukce a revitalizace vodovodní a kanalizační sí-
tě, rekonstrukce stávající základní školy, rekonstrukce stáva-
jící Sokolovny/stavba nové tělocvičny, řešení dopravní situa-
ce v obci.

  Smluvní strany do konce listopadu 2018 projednají, schválí a zve-
řejní společné programové prohlášení na volební období 2018–
2022, jehož přílohou bude podrobná specifi kace na rok 2019 a dá-
le vždy na jednotlivé roky volebního období.

  Do  konce listopadu 2018 smluvní strany projednají vyrovna-
ný rozpočet obce na rok 2019 a zajistí jeho schválení na jedná-
ní obecního zastupitelstva. Také v dalším období budou postupo-
vat tak, aby rozpočet obce na jednotlivé roky byl vždy vyrovnaný 
a připravený ke schválení obecním zastupitelstvem do konce lis-
topadu roku předchozího. 

  Smluvní strany se dohodly, že mají zájem o maximální transpa-
rentnost všech rozhodnutí svých zástupců ve vedení obce, a pro-
to přenechají předsednictví Finančního výboru a  Kontrolního 
výboru obce zastupitelům sdružení 1496 DŮVODŮ.  -red-

Zdroj: Český statistický úřad
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Výsledky voleb – obec Tuchoměřice

1496 DŮVODŮ
Karol Böhm, 
Jan Havel 
Martin Hlaváč

Všichni jsme Tucho
Ondřej Kubala
Martin Růžička

TUCHOMĚŘÁCI
Barbora Boulová 
Pavel Cihlář

PRO TUCHOMĚŘICE
Karel Novák
Miroslav Rolc

nové složení tuchoměřického zastupitelstva
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Místo drobných zaplatíme v autobuse 
platební kartou i aplikací
Stejně jako jsme si zvykli pípnout bezkontaktní platební kartou za každou maličkost v ob-
chodě, bude možné platit jízdenky v autobuse u řidiče také bezhotovostně. Dopravní podnik 
by měl spustit službu za měsíc, v kladenských autobusech už kartou zaplatíte teď. 

„Umožnění bezkontaktních plateb 
na příměstských linkách, které za-
jišťuje pražský dopravní podnik, 

je plánováno od 1. 12. 2018,“ říká mluvčí do-
pravního podniku Aneta Řehková. Pokud 
se nic nezmění, od 1. prosince by mělo být 
možné platit za  jízdenky v  naší lince 312 
bezkontaktními platebními kartami. 

Na linkách, které provozuje společnost 
Arriva, pod kterou spadá i  ČSAD MHD 
Kladno, je možné platit kartou už teď. 
„V  Tuchoměřicích zajišťujeme autobuso-
vou linku 322, která jezdí z Kladna do Pra-
hy přes Outlet a také linku 319, která spojuje 
Unhošť, Hostouň a letiště. Ta zastavuje v Tu-

choměřicích pod dálnicí. Všechny autobusy 
na  těchto linkách jsme vybavili terminály 
pro bezkontaktní platby kartou už od 1. čer-
vence. Není žádný problém zaplatit při ná-
stupu u řidiče za lístek pípnutím kartou jako 
v obchodě,“ doplnil mluvčí Arrivy Roman 
Herden. Pokud tedy pojedete z Tuchomě-
řic na Kladno, nemusíte už v kapse lovit 
drobné.  

Lístek v aplikaci
Další možností, jak zaplatit za lístek v au-
tobuse bez drobných už teď, je aplikace 
PID Lítačka. V té si můžete koupit do zá-
soby hned několik jízdenek, zaplatíte je 

platební kartou jako při nákupu přes in-
ternet a  před samotnou cestou si jízden-
ku v mobilu jen aktivujete. Do autobusu 
pak nastupujete s aktivovanou jízdenkou 
na displeji svého mobilního telefonu. 

Tarif Pražské integrované dopravy 
můžete využít nejen v  autobusech, ale 
i  ve  vlacích, které jezdí z   tuchoměřic-
ké zastávky do  Slaného nebo na  druhou 
stranu do Hostivice a do Prahy. Ve vlacích 
není zatím možné platit platební kartou, 
ale jízdenky v aplikaci PID Lítačka tu vy-
užít můžete. Ve většině případů jsou také 
levnější než jízdenky Českých drah. 

Ondřej Kubala

Výlet do Lidic
V posledním zářijovém týdnu družina naší školy navštívila Lidi-
ce. Konkrétně Lidickou galerii v bývalém kulturním domě, kde 
se koná Mezinárodní dětská výtvarná výstava. Tématem 46. roč-
níku je „Voda“. 

Družina jela ve  dvou skupi-
nách veřejnou dopravou. 
První skupina, byli to žáci 

3.–5.  ročníku, jela v  pondělí 24.  9. 
a druhá skupina, tedy 1. a 2. třída, 
ve středu 26. 9. V pondělí nám po-
časí moc nepřálo. Foukal silný ví-
tr a  párkrát nás spláchl lijavec. 
Ve  středu měla skupin-
ka menších dětí o  něco 
lépe, i sluníčko se ukáza-
lo a před odjezdem z vý-
stavy si děti ještě mohly 
pohrát na dětském hřišti. 

 Cesta začala jízdou au-
tobusem číslo 312 k  Out-
letu, tam přesednout 
na autobus číslo 322 směr 
Lidice.  Už to byl pro některé děti zážitek. A co 
pak kupování jízdenky u pana řidiče! U někte-
rých dětí to vypadalo, jako když jedou měst-
skou hromadnou dopravou poprvé. 

 Po  příchodu do  galerie nás přivítaly paní 
kurátorky, které pro nás měly připravený pro-
gram. Starší žáci měli za úkol poskládat puz-
zle na dané téma výstavy. Dalším úkolem bylo 
pomocí výřezu z  vystavených prací najít ori-
ginál. Po  malé přednášce o  výtvarných tech-

nikách, o  výstavě 
a  zemích, ze  kterých 
autoři pocházejí, ná-
sledovala individu-
ální prohlídka pra-
cí a  výrobků z  celého 
světa. 

 Pro mladší děti byl 
připravený program 

s  vodníky. U  jednoho děti hle-
daly vodní živočichy na  obráz-
cích, druhý jim představil vodní 
pohádkové bytosti, další různá 
skupenství vody. Nejvíce dě-
ti asi zaujaly trojrozměrné ob-
jekty, akvárium, vany, plavci 
a  podvodní svět. Součástí vý-

stavy byly i fotografi e a krátký fi lm. 
 Závěrem programu bylo oblíbené nakupo-

vání suvenýrů a svačina. 
Tento výlet byl pro nás všechny určitě vel-

kou inspirací pro družinová odpolední tvoření.
 Myslíme si, že první výlet družiny v novém 

školním roce se  vydařil a  že nezůstane jen 
u jednoho. Plánujeme další akce mimo školu, 
které budou pro celou družinu a  společným 
autobusem. 

vychovatelky
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Každý chce, aby jeho děti by-
ly šťastné, měly se  dobře a  mě-
ly život lehčí. Aby v  dospělosti 
měly dobrou práci, která je bu-
de bavit a  bude dobře fi nančně 
ohodnocená.

Kde to ale všechno začíná?
Prvním stupněm základní 

školy. Je to v podstatě první krok, 
který naši potomci udělají.

Učitelé na prvním stupni jsou 
prvními průvodci začátku jejich 
cesty.

Mé dvě děti letos přestoupily 
na druhý stupeň do školy v Ne-
bušicích. A  ostatně jako každý 
rodič jsem měl obavy, jak jim 
to půjde, jak se  zařadí a  jsou-li 
dobře připraveny.

Musím poděkovat paní ředitel-
ce Zavadilové a celému učitelské-
mu sboru za perfektní práci. Dí-
ky paní učitelce Červenkové, jejíž 
hodiny angličtiny jsou velmi pre-
cizně vedené, mohou děti pokra-
čovat a úspěšně složit celosvětově 
uznávané cambridgeské zkoušky.

Děti jsou skvěle připraveny 
na  druhý stupeň a  patří mezi 
nejlepší žáky v ročníku.

Paní ředitelce a celému učitel-
skému sboru ještě jednou moc dí-
ky. Nenechte se odradit od skvěle 
prováděné práce. Jsme moc rádi, 
že vás tu máme. 

Jiří Čermák 

poděkování
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Strašicesta tuchoměřickým lesem
 Po velkém úspěchu Pohádkového lesa jsme se rozhodli požádat o spo-
lupráci další bytosti z pohádkového světa. Tentokrát půjde tak trochu 
o záporáky, oslovili jsme totiž strašidla. Naše nabídka je potěšila a tak 
souhlasila, že se na nás přijdou dne 3. 11. 2018 podívat.

Ten den se  spustí naše první Strašicesta tu-
choměřickým lesem. Na vás je, abyste se do-
stavili na známé místo v lese – vchod z ulice 

Polní u altánku. S sebou si přineste baterku, tužku 
a také kousek odvahy. O ostatní se postaráme my 
a strašidla. Start bude rozdělen na dvě etapy, podle 
věku účastníků. Zejména u nejmladších účastníků 

je potřeba doprovod dospělé osoby! Menším než 
šestiletým dětem Strašicestu nedoporučujeme.

Start mladších dětí (6-9) je od  17.00 hod, start 
starších dětí (9 let a výše) od 18.00 hod.

Strašicesta na vás čeká! A proto kdo se bojí, mu-
sí zkrátka do lesa. Těšíme se na vás!!! 

Zuzana Škvorová

K U L T U R A  /  V O L N Ý  Č A S

Lampionový průvod s překvapením
Dovolujeme si vás pozvat na tradiční lampionový průvod, který 
bude mít letos úžasnou „třešinku“ na konec. Co to bude, je zatím 
tajemství, ale rozhodně by vám taková akce neměla ujít.

Začátek pochodu bude jako vždy od starého obchodu a ukon-
čen bude v prostorách DiskoRaI. Těšíme se na vás!!!

Dušičky v Tuchoměřicích
Modlitba za  zemřelé a  žehnání hřbitova v  kapli sv. Rozálie 
(v  17:00) a  mše svatá za  zemřelé a  žehnání hřbitova v  kostele 
sv. Vavřince v Černovičkách (18:00).

Strašicesta
Tentokrát jsme do našeho lesa pozvali strašidla… a věřte nebo 
ne, jsou pěkně rozdováděná. Takže kdo je chce potkat, nechť se 
včas dostaví do tuchoměřického lesa… budou se zde dít neuvě-
řitelné věci.
Start menší děti (věk 6–8 let): 17:00 hod.
Start větší děti (věk 9 let a výše): 18:00 hod.
Podrobnosti v samostatném článku.

Obec Tuchoměřice pořádá zájezd na TRADIČNÍ 
ŘEDHOŠŤSKÉ TRHY 
Odjezd je v 7:30 hodin ze zastávky Tuchoměřice, Obecní úřad. 
Zájemci hlaste se do 31. 10. 2018 v kanceláři asistentky OÚ Lucie 
Vojtěchovské, nebo u paní Cihlářové na tel: 606 572 713. 

Dušičky v Husitském sboru
Bohoslužba se  vzpomínkou na  zesnulé proběhne v  neděli 
v 9:30 hodin. V sobotu 3. 11. bude kostel otevřen pro veřejnost 
od 14:00 do 16:00 hodin a v neděli od 9:00 do 12:00 hodin.

Otevřené odpoledne v tuchoměřickém klášteře
Na nedělní odpoledne je připravený program pro děti i pro do-
spělé. Ve 13:00 bude hostem P. Stanislaw Góra, farář v Praze-Ča-
kovicích a administrátor farnosti pro neslyšící, besedovat bude 
na téma „Jak prohloubit vztahy a budovat společenství?“.

Zpěvy z Taizé
Tradiční setkání se zpěvy v klášteře (v oratoři sv. Kříže vedle jídelny).

Trh
Zveme vás na pravidelný tuchoměřický trh, který se koná kaž-
dou třetí sobotu v měsíci v prostoru před DiskoRaI.

připravila Ivana Matějů

ZVEME VÁS
NEDĚLE 28. 10. 17:00

NEDĚLE 11. 11.  11:45–15:00

SOBOTA 17. 11. 9:00–12:00

PÁTEK 16. 11. 19:00

NEDĚLE 4. 11. 7:30

NEDĚLE 4. 11.  9:30

PÁTEK 2. 11. 17:00/18:00

SOBOTA 3. 11.  od 17:00/18:00

Na  Vánoční Jarmark 
připravujeme krátký 
hudebně-dramatický 
výstup „U  Betléma na 
salašu“. Hledáme dob-
rovolníky, malé i  vel-
ké zpěváky, taneční-
ky, muzikanty, švadle-
ny i  jiné zručné po-
mocníky. Prosím, má-
te-li chuť, ozvěte se na: 
info@tuseni.cz nebo 
na tel. 723 726 833.

nepřehlédněte

Foto: Blanka Sedláčková

ilustrační foto
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Vznik Republiky 
československé 28. října 1918 
z pohledu tuchoměřických kronikářů

Nejvíce stran své kroniky, kterou za-
čal psát již v roce 1865, zaplnil tou-
to historickou událostí tehdy už 

74  let starý místní písmák Antonín Kol-
mistr. Volil slova plná patosu jistě inspiro-
vaného tehdejším tiskem anebo z něj pří-
mo opsaného. Jen tak pro představu bych 
vybrala pár vět:

Pochována Bílá Hora! Bílá Hora – pole kr-
ve porážky národní, pole hanby české. To nám 
znamenala Bílá Hora až do  28. října roku 
1918… Dnem 28. října r. 1918 pochovaly sme 
Bílou Horu, očistili sme pole krve, napravili 
sme porážku a hanbu národní, ale ta vnitřní 
duchovní Bílá Hora ještě vězí jako hlíza v na-
šem těle a koluje v naší krvi. Nezbývá než léčit, 
vyřezávat a hubit ten kaz v naší povaze. Čes-
ký národ nemůže zůstat rozčísnut na  náro-
dy 15. století a na druhý římský a habsburský 
s ideály 17. století. Tuto duchovní Bílou Horu 
zmařit – toť úkol nastávajících let…

Pro nás je nyní ze  zápisů Kolmistrovy 
kroniky nejzajímavější vylíčení přímo to-
ho, co se dělo v  té době v Tuchoměřicích 
a v okolních obcích:

1918

Dne 4. listopadu byla v Tuchoměřicích slav-
nost na oslavu prohlášení Českoslovanské Re-
publiky a konec Rakouska Uherska a sesaze-
ní císaře Karla z trůnu, byla oslavena takto:

Po celé obci na domech byly vyvěšeny prá-
pory barev národních a večer byla celá Obec 
osvětlená, pak se  šlo průvodem z  hudbou 
po  celé obci ze  spěvem a  lampionama, šly 
Sokolove, Hasiči a pak moc malých děvčat 
v  národních krojích, pak se  střílelo a  Hu-
debníci zahrali píseň Kde Domov muj a Hej 
Slované, pak za velkého hluku byla provo-
lávaná sláva na  Zdar Masarykovy, Vilso-
novy a  Českoslovanské Republice. Pak by-
la v  Hostinci na  Kovárně bývalého Josefa 
Čadka (pozn. dnes se tato hospoda jmenu-
je U Nás) taneční zábava.

7. listopadu oslavovala též Kopanská 
obec osvobození a vyhlášení Českoslovanské 
Republiky, na všech domech byly vyvěšeny 
prápory a večer byla obec osvětlená, pak šel 
průvod po obci. Školní Řídící učitel M. Beneš 
měl slovo, pak po ukončení byla v Hostinci 
u Šrajra taneční zábava.

11. listopadu v  obci Kněžovsi a  v  Stře-
doklukách snesly všecky obrazy a podobiz-
ny rodu Habsburského, školní knihy v kte-

rých byla podobizna císaře a všeliké listiny, 
daly na návrší na hranici a večer šly s hud-
bou a lampionama za zpěvu a pak vše zapá-
lily, aby vše shořely a ani památky po tom 
nebylo, rod Habsburský byl úplně zavržen…

Tehdejší římsko-katolický farář Jakub 
Pittner, který v  Tuchoměřicích působil 
v letech 1914–1919, popsal atmosféru té do-
by ve farní kronice (Gedenkbuch) takto:

Nač jsme toužebně čekali, po čem celé po-
kolení lidské toužilo, stalo se. Válka světová 
ukončena. Naše republika československá 
byla čtyřdohodou uznána. Prvním presi-
dentem zvolen i  jmenován profesor fi losof 
fakulty pražské Tomáš Masaryk. On už 
před válkou pro samostatnost českou pra-
coval, z vlasti za války prchl do Ruska, pak 
do Anglie a Ameriky a po 4 letech se vrací ja-
ko president nového státu…

Já bych byl špatným potomkem svých 
předků statných Chodů, kteří před staletí-
mi už hájili rodnou zem před vpády a ná-
strahami sousedů Němců, kdybych se netě-
šil ze samostatnosti svého národa. Byl bych 
špatným knězem, kdybych nešel za  knězi 
buditeli národa, kteří před sto lety český ja-
zyk a tedy i český národ v prvé řadě s jiný-
mi buditeli před zkázou zachránili.

Ale ty různé přestřelky v tom svobodném 
státě se mně nezamlouvají. Tak hned co udě-
lal velectěný dav hned na počátku svobody! 
Dne 3. listopadu 1918 sešlo se na 200.000 li-
dí na Bílé Hoře, aby oslavili svobodu vlas-
ti. Leč na zpáteční cestě strhli na Staroměst-
ském náměstí v  Praze památnou sochu 
a sloup Mariánský, který roku 1650 tam po-
staven byl. Byl to rouhavý čin a zvířil mno-
ho prachu mezi věřícími lidmi.

Učitelstvo české také hned přestalo se nam-
noze s  dětmi ve  škole modlit a  odstranilo 
křesťanský pozdrav. Jsou to přestřelky, které 
schvalovat nemůže člověk věřící…

Ze zápisu ve školní kronice (1896–1921) vy-
plývá skutečnost, v  jak nezáviděníhod-
né situaci se tehdy ocitl například Rudolf 
Koníček, který působil v letech 1913–1921 
na zdejší škole jako řídící učitel. Pan řídí-
cí, od  kterého nadřízení za  války přímo 
vyžadovali loajalitu vůči tehdejšímu re-
žimu, byl asi při projevech nadšení opa-
trnější než většina místních občanů, kteří 
se kvůli válečným útrapám od Rakousko-
-Uherska zavčas odvrátili. Cituji:

„Nadšení jaké zavládlo po všech vlastech 
českoslovanských toho dne bylo uchvacují-
cí, bohužel toto nadšení, chci věřiti, že jen 
ono, svedlo tak mnohé, že odvážili se pode-
zřívati i ty, kteří odjakživa živili myšlénku 
svobody a samostatnosti v duších mládeže 
a kteří měli jen tu chybu, že vlastenectvím 
svým se nedovedli honositi a blýskati jako 
jiní. Tak i zdejší jednota „Sokol“ z podnětu 
svého jednatele Fr. Tůmy, agr. a člena J. Rá-
kosníka, (nečit.)… jímž dala na jevo nelibost, 
že správce školy ozdobil praporem budo-
vu školní ne hned 28. října ale až dne dru-
hého a to ještě (jaká hrozná věc) obrácený-
mi barvami (červená, bílá). Nad to pak prý 
vyhrožováno bylo dětem, které by se  zú-
častnily oslavy, jež pořádána byla na „Bílé 
Hoře“ „dvojkou z mravů“. Ovšem toto obvi-
nění stačilo, aby škola, vlastně správce její, 
byl prohlašován za rakušácky založeného. 
Vysvětlení, že prapor byl jen proto až dru-
hý den vyvěšen, poněvadž musel býti vy-
spraven a  že barvy byly převráceny nedo-
patřením, které jak bylo zpozorováno, bylo 
ihned opraveno, a  že na  tvrzení o  trestání 
pro účast na  slavnosti Bělohorské není zb-
la pravdy, nic nebylo platno a nevěřeno mu. 
Musil tedy správce školy, ačkoliv nerad, há-
jiti cti své a školy soudem.

Ku podané žalobě došlo ke dvěma stáním. 
V prvním, při němž správce školy nebyl pří-
tomen, obvinění statečně dotvrzovali svá 
tvrzení, nabízejíce důkaz pravdy dětmi (čle-
ny dorostu) a hlavně jako svědkem korun-
ním strážníkem obecním Josefem Suchým, 
také kostelníkem, který prý to slyšel.

Avšak při druhém stání se karty obrátily. 
Správce školy, ačkoliv vedl tyže svědky jako 
měli obvinění i strážníka, trval na tom, že 
jimi dokáže nepravdu tvrzení obviněných, 
což mohl tím snáze, poněvadž v té době, kdy 
se  věc ta dle tvrzení obviněných stala, by-
la škola pro epidem. nemoci uzavřena, na-
čež ovšem oni zapomněli. A když viděli, že 
i ten hlavní svědek jejich by byl mluvil ob-
ráceně a  že sem jako svědkyně přivedená 
bývalá výpomocná učitelka Z. Kordačová 
by jim pomoci nemohla, žádali ústy svého 
advokáta Dr. Holého o  smír, který správce 
školy, nechtěje dále spor protahovati, neod-
mítl a  strany učinily tedy toto prohlášení: 
„Po  vzájemném vysvětlení prohlašují stra-
ny, že jsou o svém čestném a vlasteneckém 
smýšlení přesvědčeny. “ 

Běla Landová

B Y L O  N E B Y L O 5B Y L O  N E B Y L O
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Gulášové soutěžení 

 Sobota 6. října byl příjemný a  proslu-
něný podzimní den. Ještě intenzivněji 
to mohli vnímat návštěvníci Festivalu 

gulášů, kteří se rozhodli strávit volné odpo-
ledne na zahradě hospůdky U Nás. Tam se 
totiž k vůni podzimu přidala ještě vůně ma-
sa, zeleniny, koření a dalších ingrediencí po-
třebných k uvaření toho pravého vítězného 
guláše. Všichni mohli ochutnat a  zhodno-
tit, který z  jedenácti kuchařů  si tento rok 
zaslouží vyhrát zlatou vařečku. Konečné 
vítězství Kamily Dimové s  jejím řeckým 
gulášem Stifado bylo těsné, ale o to víc za-
sloužené. Konkurence byla velká –  zúčast-
nili se i vítězové minulých ročníků a i ostat-
ní kuchtíci byli na  téměř profesionální 
úrovni. Nutno dodat, že skvělou atmosféru 
celého odpoledne pomohla nemalým dílem 
vytvořit irsky živelná kapela Chip&Co. 

Ivana Matějů Foto: Ivana Matějů

Fotosoutěž 2018 
Fotosoutěž už zná své vítěze a kalendář na rok 

2019 svou budoucí podobu. Fotografové si tento-
krát museli poradit s podtitulem Tuchoměřice 

černobíle. Jak téma pojali, bylo možné vidět v sobotu 
6. 10. 2018 na soutěžní výstavě, která se uskutečni-
la zároveň s Festivalem gulášů. Fotografi e jsou rov-
něž k  vidění na  stránkách https://tuchofotosoutez.
rajce.idnes.cz/2018/. Z devadesáti devíti snímků vy-
bíralo své favority ve čtyřech kategoriích (jaro, léto, 
podzim, zima) téměř 150 hlasujících. Absolutním ví-
tězem se stala fotografi e Rosti Kyši (vlevo). Jeho a dal-
ší tři vítězné snímky, stejně jako osm fotografi í, které 
se v počtu hlasů umístily za nimi, budou tvořit kalen-
dář na rok 2019. Pokud jste se hlasování neúčastnili 
a na stránky se nepodívali, můžete se nechat překva-
pit, jak moc černobílý kalendář na příští rok bude. 
Křest kalendáře bude v sobotu 1. 12. 2018 v rámci Vá-
nočního jarmarku. A jaká fotografi cká výzva nás če-
ká příští rok? Tuchoměřice a voda.  

Veronika Kordová Fleischmannová

70. narozeniny 
v září oslavily dvě 

dámy: paní Marie 
Kopalová a  paní 

Eliška Simonová. 
K  životnímu jubi-
leu oběma gratu-
lujeme a  do  dal-

ších let přejeme 
mnoho zdraví, štěstí 
a spokojenosti. 

gratulace

v
d
K
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Dopravní značení projde revizí
Jak jsme ve  zpravodaji informovali, v  minu-

lém roce nechala obec, ve snaze koncepčně ře-
šit obtížnou dopravní situaci v  obci, zpraco-

vat studii dopravy. Mezi závěry, které vyplynuly 
ze studie, bylo také doporučení revidovat stáva-
jící dopravní značení, které v mnoha případech 
často postrádá smysl a  rozmístění některých 
značek je protichůdné. Na  „džungli“ v  doprav-
ním značení v  naší obci jsme byli upozorněni 
i pracovníky odboru dopravy a policie ČR. Tak-
že po dokončení studie dopravy jsme s Dopravní 
fakultou dále spolupraco vali na projektu, který 

koncepčně řeší dopravní značení v obci. Byl vy-
tvořen pasport stávajícího dopravního značení, 
návrh nového svislého i  vodorovného značení 
a přehledná situace návrhu odstraňování svislé-
ho dopravního značení. Projekt by měl být v příš-
tích letech realizován po  jednotlivých etapách.
Prohlédnout si ho můžete na  webových strán-
kách obce. Nahlédnutí přímo do  systému je 
možné na  webové adrese https://cebass.rsd.cz/. 
Pro přihlášení použijte uživatelské jméno tucho-
merice a heslo Tucho212. 

Karol Böhm, místostarosta 

Foto: Rostislav Kyša
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Studie: P očet obyvatel Tuchoměřic 
se zvýší méně, než se čekalo 
Zatímco předchozí demografi cké šetření předpokládalo, že nás bude v Tuchoměřicích 
v roce 2027 bezmála 2500, nejnovější studie hovoří o 1950 obyvatelích v roce 2032. Oproti 
současným 1496 obyvatelům se tedy nejedná o tak velký nárůst. To je asi nejzásadnější zjiš-
tění demografi cké studie, kterou si vedení obce nechalo zpracovat letos v září. 

Studie nabízí zajímavá čísla ilu-
strující, jak se  Tuchoměřice bě-
hem posledních let měnily. Od ro-

ku 2003 do roku 2017 se počet obyvatel 
zvýšil o  464. Nejvíc lidí přibylo v  le-
tech 2009 a 2010, přičemž v roce 2009 
to bylo 111 a 79 z toho bylo přistěhová-
ním. Po roce 2011 ovšem přírůstek mi-
grací klesal, do značné míry jako dů-
sledek nedostatečné kapacity ČOV. 
Zajímavé je i  to, že populace v  Tucho-
měřicích je oproti celé ČR i Středočes-
kému kraji výrazně mladší. Na 100 dětí 
do 15 let u nás připadá 74 seniorů star-
ších 65  let. Podle studie lze očekávat 
zvlášť intenzivní nárůst ve věkové pod-
skupině 80letých a  starších obyvatel. 
V  roce 2032 by v  Tuchoměřicích mě-
lo žít zhruba 90 seniorů v tomto věku. 
To sebou přinese větší poptávku po te-

rénních i  pobytových sociálních služ-
bách, po zdravotních službách a bude 
také potřebná větší bezbariérovost ve-
řejných prostranství.

Studie se  nicméně zaměřuje přede-
vším na děti školkové a školní. „Vezme-
me-li v úvahu rostoucí počet dětí předškol-
ního věku a  přičteme-li k  nim také část 
dvouletých dětí, kapacita školky v  příš-
tích letech nebude dostačující,“ uvádí stu-
die. Stačit podle studie nebude ani ka-
pacita školy. „V roce 2032 by na prvním 
stupni podle střední varianty mělo být 
cca 130 žáků z Tuchoměřic, podle vysoké 
cca 150. Pokud by se zřizovatel ZŠ rozho-
dl zřídit druhý stupeň, počet žáků z  Tu-
choměřic na  druhém stupni bude 70–
80 ve střední variantě a až 100 ve vysoké 
variantě.“ 

Kateřina Kubalová

5 otázek pro řešitele demografi cké studie 
Tomáše Soukupa
Jak dlouho studie vznikala a  z  jakých 
zdrojů jste vycházeli?
Studii jsme zpracovávali na  konci prázd-
nin. A  vycházeli jsme z  kombinace úda-
jů Českého statistického úřadu, minis-
terstva školství, statistik MŠ a  ZŠ, které 
máme z Tuchoměřic, a hlavně s odhadem 
budoucí bytové výstavby v Tuchoměřicích. 
Seznámili jsme se  se  situací, jak se  v  Tu-
choměřicích stavělo v  minulosti, proč se 
v posledních letech tolik nestavělo a  také 
jaké jsou možnosti budoucí bytové výstav-
by. A  konečně jsme demografi ckou studii 
zpracovávali i  pro spoustu okolních obcí 
a tudíž region dobře známe.

Co je z  Vašeho pohledu nejzásadnějším 
zjištěním o Tuchoměřicích?
Je jich několik. Ale hlavní je, že bude po-
třeba větší škola a druhý stupeň. Nyní si-
ce relativně hodně dětí dojíždí do  ško-
ly mimo Tuchoměřice, ale to se  změní. 
Kapacitní problémy mají všechny ško-

ly v  okolí Prahy, ale i  v  Praze samotné. 
A  tudíž často odmítají přespolní děti. Je 
to patrné ve  statistikách všech obcí oko-
lo Prahy. Pro Tuchoměřice to znamená, že 
se o vlastní děti budete muset postarat sa-
mi. Samozřejmě ideální je, když se  škola 
plánuje dohromady pro více obcí  a  udě-
lá se  jedna svazková. Osobně se  mi lí-
bí model, že v každé obci je první stupeň 
a  svazková je pak až pro druhý stupeň. 
A vzhledem k postavení a velikosti Tucho-
měřic se zdá být nasnadě, aby druhý stupeň
byl právě zde.

Čím se Tuchoměřice odlišují od ostatních 
obcí, pro které jste podobné studie vypra-
covával. Je něco, čím jsme výjimeční?
Díky tomu, že došla kapacita ČOV, tak 
se  po  roce 2010 prakticky zastavila vý-
stavba a  tím pádem i  migrace. Zatímco 
do  obcí v  okolí se  stěhovalo stále hodně 
lidí (a  dětí), tak v  Tuchoměřicích to by-
lo méně. Tím pádem nemáte nyní tako-

vé problémy s kapacitou školy, jako mají 
v okolních obcích.

V  čem naopak zapadáme do  skupiny ob-
dobných obcí. Dá se  vysledovat nějaký 
trend?
Je jasné, že vzhledem k cenám bytů v Pra-
ze bude zájem o bydlení v okolí Prahy i na-
dále vysoký. A to se týká všech obcí, ze kte-
rých je to do  Prahy do  hodiny autem či 
vlakem.

Co ze  studie vyplývá pro nově zvolené 
vedení obce. Na  co by se  mělo zaměřit 
především?
Tím, že se zkapacitnila ČOV, tak se pravdě-
podobně obnoví bytová výstavba a do obce 
se začnou přestěhovávat noví lidé. Je potře-
ba s tím počítat ať už se bavíme o školách, 
infrastruktuře, či o  vztazích mezi starou-
sedlíky a nově p řistěhovalými. Na soused-
ské vztahy by se nemělo zapomínat. 

Kateřina Kubalová

Věková struktura Tuchoměřic se v porovnání se Stře-
dočeským krajem v několika aspektech liší

Strom života, 31. 12. 2017 zdroj: ČSÚ
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I N Z E R C E

Dotace od letiště 
možná pomůže zvelebit Dýňoviště

Každý rok letiště Václava Havla Pra-
ha vyhlašuje dotační program na ve-
řejně prospěšné účely pod názvem 

„Dobré sousedství“. Cílem programu je 
podpora rozvoje občanské společnosti obcí 
a městských částí hl. města Prahy situova-
ných v blízkosti letiště a přispívat tak k bu-
dování dobrých vztahů mezi komunitami. 

Program je cílen především na  spolky, 
občanská sdružení a  obecně prospěšné 
společnosti, které jsou v  dané obci a  tam 
také vykonávají svoji činnost. O  dotaci 
vyhlášenou pro rok 2019 se uchází také 

spolek Tuchoměřice společně z.s. s  pro-
jektem „Přírodní komunitní  prostor – Dý-
ňoviště“. Projekt řeší vytvoření veřejného 
otevřeného prostoru – velké přírodní edu-
kativní herny pro všechny věkové katego-
rie. V  rámci projektu by byly v  prostoru 
bývalé čističky odpadních vod umístěny 
jednotlivé prvky s  využitím přírodních 
materiálů (hnízdo v  koruně stromů s  la-
novým žebříkem, vrbové iglú, prolézačky 
z kmenů stromů, lesní knihovna, boulde-
roviště z kmenů stromů, houpačky, 3D pa-
vučina mezi stromy, přístřeší s posezením, 

jednoduché sociální zázemí). Realiza-
ci projektu budou členové spolku spolu 
s  dalšími dobrovolníky, kteří budou chtít 
přiložit ruku k  dílu, zajišťovat svépomoc-
ně. Prostor bude otevřen všem a  budou 
zde moct aktivně trávit čas děti ze základ-
ní a  mateřské školy, rodiny s  dětmi, mlá-
dež všech věkových kategorii i  senioři. 
Pokud získáme dotaci, kterou bychom po-
užili na  nákup materiálu, chtěli bychom 
s realizací začít v létě příštího roku. 

Jan Chyba
předseda spolku Tuchoměřice společně z.s.


